

*Please find English Version below*

NIDIT Newsletter 2024 | 1



Liebe Lehrende,  
liebe NIDIT-Interessierte,

wir freuen uns, Ihnen die erste Ausgabe des NIDIT-Newsletters im Jahr 2024 präsentieren zu können. In dieser Ausgabe möchten wir Sie auf die spannenden Veranstaltungen der kommenden Monate aufmerksam machen. Besonders hervorzuheben ist der ["Tag der Lehre: Teaching Futures - Challenge accepted"](#), der am 19. Juni 2024 stattfindet und in diesem Jahr von der THM ausgerichtet wird. Ein neues Angebot bietet das Lab for Innovative Teaching mit den ["Museum 3D Workshops"](#). Die Ende Mai beginnenden Veranstaltungen ["Building Communities on Internationalization"](#) und ["Introducing Intercultural Competencies in Digital, International Teaching"](#) sind offen für alle interessierten Lehrenden und haben einen speziellen Fokus auf die Internationalisierung der Lehre. Im Sommersemester startet darüber hinaus wieder die [englischsprachige Qualifizierung für angehende Tutor:innen](#). Schauen Sie gerne rein und informieren Sie sich!

Mit besten Grüßen

Prof. Dr. Katharina Lorenz

*Gesamtprojektleitung NIDIT  
1. Vizepräsidentin  
Justus-Liebig-Universität Gießen*





[Zu der Veranstaltungswebsite](#)

## Tag der Lehre 2024: Teaching Futures - Challenge accepted

Der "Tag der Lehre: Teaching Futures - Challenge accepted" bietet Lehrenden, Studierenden und Forschenden die Möglichkeit, innovative Lehrmethoden und zukunftsweisende Entwicklungen im Bereich des digital gestützten Lehrens und Lernens kennenzulernen. Er findet am 19. Juni 2024 live an der THM in Friedberg sowie online statt.

Thematische Schwerpunkte sind unter anderem Lerndesigns der Zukunft, KI in Lehr-/Lernprozessen und die Potenziale kooperativen digitalen Lernens. Details zum Programm und weitere Informationen finden Sie auf der Veranstaltungswebsite, die laufend aktualisiert wird.

## Museum 3D-Workshops

Am 19. April und 10. Mai lädt das Oberhessische Museum in Gießen in Kooperation mit NIDIT zu einem einzigartigen 3D-Museumsworkshop ein. Besucher haben die Möglichkeit, mit VR-Brillen drei antike Stätten interaktiv zu erkunden und tief in die Welt der Antike einzutauchen. Erfahren Sie mehr über die faszinierende Schnittstelle zwischen Archäologie und moderner Technologie. Für alle, die nicht vor Ort sein können, steht eine [Desktop-Version](#) auf unserer Homepage zur Verfügung.



[Direkt zur Veranstaltung](#)



[Zur Anmeldung](#)

## International Teaching Training

In den kommenden Monaten sind spannende neue Veranstaltungen im Bereich der internationalen Lehre geplant. So bietet am 29. Mai 2024 das Online-Event "[Building Communities on Internationalization](#)" Einblicke in die Internationalisierung der Hochschulbildung. Die Teilnehmenden tauschen sich über internationale Lehrmethoden und interkulturelle Kompetenzen aus. Am 3. Juli 2024 vertieft der Workshop "[Introducing Intercultural Competencies](#)" dieses Thema mit Fokus auf die Entwicklung interkultureller Kompetenzen im digitalen Lehrkontext. Anna Jäger und Richard Vargas führen durch die Veranstaltungen und beleuchten innovative Ansätze und Best Practices in der internationalen Bildung. Die Veranstaltungen bieten eine Plattform für den Austausch und die Erweiterung des Blickwinkels auf internationale Lehre.

## Neues Programm der Tutor:innenqualifizierung

Am 23. April startet wieder die [englischsprachige Qualifizierung für angehende Tutor:innen](#) an der JLU, welches von NIDIT ins Leben gerufen wurde und in seiner Art einzigartig in Deutschland ist. Es ist für alle Interessierte, auch anderer Hochschulen, geöffnet. Folgende Workshops werden angeboten:

- [Presenting and Explaining Effectively](#)
- [Intercultural Awareness](#)
- [Introduction to Gamification: Teaching Playfully with Digital Tools in Tutorial Courses](#)
- [AI in Tutoring: Basic Principles and Teaching Practices](#)
- [Academic Writing: Working with AI Tools in Tutorial Courses](#)



Gleichzeitig beginnt auch das [deutschsprachige Programm der Servicestelle Hochschuldidaktik](#) der JLU am 24. April.

[Alle Veranstaltungen](#)

[Zur Anmeldung](#)

## Veranstaltungskalender



### April

**02.04.2024**

[Sprechstunde für internationale \(virtuelle\) Lehre](#)

**17.04.2024**

[NIDIT Lunch Bag Session | Let's take a look: KI-Generatoren im Überblick](#)

**19.04.2024**

[Museum 3D-Workshop](#)

### Mai

**03.05.2024**

[VITALS - Building Bridges: Definitions and Basic Concepts](#)

**07.05.2024**

[Sprechstunde für internationale \(virtuelle\) Lehre](#)

**10.05.2024**

[Museum 3D-Workshop](#)

**15.05.2024**

[NIDIT Lunch Bag Session | Rechtliche Herausforderungen von KI in der Hochschullehre](#)

**17.05.2024**

[VITALS - Building Bridges: Potential of virtual international teaching](#)

**24.05.2024**

[VITALS - Building Bridges: Challenges of Virtual International Teaching](#)

**28.05.2024**

[Urheberrecht aus Lehrendenperspektive – welche \(neuen\) Regeln muss ich in der Hochschullehre beachten?](#)

**29.05.2024**

[Building Communities on Internationalization: An Online Exchange Event](#)

## Juni

**04.06.2024**

[Sprechstunde für internationale \(virtuelle\) Lehre](#)

**12.06.2024**

[NIDIT Lunch Bag Session | Digitale Barrierefreiheit](#)

**14.06.2024**

[VITALS - Building Bridges: Communication and Feedback](#)

**19.06.2024**

[Tag der Lehre: Teaching Futures – Challenge accepted](#)

**28.06.2024**

[VITALS - Building Bridges: Reflection and Assessment \(ePortfolios\)](#)

[Zum Veranstaltungskalender](#)





Dear academic teachers  
and all keen to learn more about NIDIT,

We are pleased to present to you the first issue of the NIDIT newsletter in 2024. In this issue, we would like to draw your attention to the exciting events scheduled for the coming months. Of particular note is the [conference "Teaching Futures - Challenge accepted"](#), taking place on June 19, 2024, and hosted this year by THM. A new offering is provided by the Lab for Innovative Teaching with the "[Museum 3D Workshops](#)". The events "[Building Communities on Internationalization](#)" and "[Introducing Intercultural Competencies in Digital, International Teaching](#)" starting at the end of May are open to all interested lecturers and have a special focus on the internationalization of education. Additionally, the [English-language Tutors' Qualification Program](#) will once again commence in the summer semester. Feel free to take a look and stay informed!

With best regards

Prof Dr Katharina Lorenz

*NIDIT Principal Investigator  
First Vice-President  
Justus Liebig University Giessen*





[To the event website](#)

## Teaching Day 2024: Teaching Futures – Challenge accepted

The "Teaching Day: Teaching Futures - Challenge accepted" offers teachers, students and researchers the opportunity to get to know innovative teaching methods and pioneering developments in the field of digitally supported teaching and learning. The conference will take place on 19 June 2024 live at the THM in Friedberg and online.

Key topics include learning designs of the future, AI in teaching/learning processes and the potential of cooperative digital learning. Details of the programme and further information can be found on the event website, which will be updated on an ongoing basis.

## Museum 3D workshops

On 19 April and 10 May, the Oberhessisches Museum in Giessen is hosting a unique 3D museum workshop in cooperation with NIDIT. Visitors will have the opportunity to interactively explore three ancient sites with VR glasses and immerse themselves in the world of antiquity. Learn more about the fascinating interface between archaeology and modern technology. A [desktop version](#) is available on our website for all those who cannot be on site.



[Directly to the event](#)



[To the event registration](#)

## International Teaching Training

Exciting new events in the field of international teaching are planned for the coming months. On 29 May 2024, for example, the online event "[Building Communities on Internationalization](#)" will offer insights into the internationalisation of higher education. Participants will exchange ideas on international teaching methods and intercultural skills.

On 3 July 2024, the workshop "[Introducing Intercultural Competencies](#)" will deepen this topic with a focus on the development of intercultural competencies in the digital teaching context. Anna Jäger and Richard Vargas will lead through the events and highlight innovative approaches and best practices in international education. The events offer a platform for exchange and broadening the perspective on international teaching.

## New Tutors' Qualification Programme

The new [English-language tutors' qualification programme](#) at JLU, which was launched by NIDIT and is unique of its kind in Germany, starts on 23 April. The programme is open to all interested students, including those from other universities. The following workshops are offered:

- [Practical Coaching for International Tutors](#)
- [Presenting and Explaining Effectively](#)
- [Intercultural Awareness](#)
- [Introduction to Gamification: Teaching Playfully with Digital Tools in Tutorial Courses](#)
- [AI in Tutoring: Basic Principles and Teaching Practices](#)





- [Academic Writing: Working with AI Tools in Tutorial Courses](#)

At the same time, the [German-language programme](#) of JLU Teaching and Learning Development will begin on 24 April.

[To all workshops](#)

[To the registration form](#)

## Upcoming events



### April

**02.04.2024**

[Consultation hour for international \(virtual\) teaching](#)

**17.04.2024**

[NIDIT Lunch Bag Session | Let's take a look: KI-Generatoren im Überblick](#)

**19.04.2024**

[Museum 3D-Workshop](#)

### May

**03.05.2024**

[VITALS - Building Bridges: Definitions and Basic Concepts](#)

**07.05.2024**

[Consultation hour for international \(virtual\) teaching](#)

**10.05.2024**

[Museum 3D-Workshop](#)

**15.05.2024**

[NIDIT Lunch Bag Session | Rechtliche Herausforderungen von KI in der Hochschullehre](#)

**17.05.2024**

[VITALS - Building Bridges: Potential of virtual international teaching](#)

**24.05.2024**

[VITALS - Building Bridges: Challenges of Virtual International Teaching](#)

**28.05.2024**

[Urheberrecht aus Lehrendenperspektive – welche \(neuen\) Regeln muss ich in der Hochschullehre beachten?](#)

**29.05.2024**

## [Building Communities on Internationalization: An Online Exchange Event](#)

### June

**04.06.2024**

[Consultation hour for international \(virtual\) teaching](#)

**12.06.2024**

[NIDIT Lunch Bag Session | Digitale Barrierefreiheit](#)

**14.06.2024**

[VITALS - Building Bridges: Communication and Feedback](#)

**19.06.2024**

[Conference: Teaching Futures – Challenge accepted](#)

**28.06.2024**

[VITALS - Building Bridges: Reflection and Assessment \(ePortfolios\)](#)

[To the event calendar](#)



### Network for Impactful Digital International Teaching Skills

Justus Liebig Universität Gießen

Leihgesterner Weg 52

35392 Gießen

[nidit@admin.uni-giessen.de](mailto:nidit@admin.uni-giessen.de)

Funded by



Stiftung  
Innovation in der  
Hochschullehre

Sie erhalten diese E-Mail, weil Sie unseren Newsletter abonniert haben.

Um sich vom Newsletter abzumelden, senden Sie bitte eine E-Mail an [nidit@admin.uni-giessen.de](mailto:nidit@admin.uni-giessen.de)

[Zur Datenschutzerklärung](#)

, Leihgesterner Weg 52, 35392, Gießen, Germany

Sie können sich jederzeit [abmelden](#) oder [Ihre Kontaktdaten bearbeiten](#).

Powered by:

